
SLOVO STAROSTY

V dnešním čísle najdete: • zprávy z obce • základní a mateřská škola • hasiči • myslivci  
• kultura • sport • různé

Prázdniny jsou za dveřmi a s nimi čekají na své 
uskutečnění dovolené. Pro nás na obci tento čas 
znamená intenzivní práci na přípravách kulturních 
akcí, kterými se Vám snažíme zpříjemnit dny Vašeho 
volna. Myslím, že se dá říci, že v naší obci již kulturní 
léto začalo. Máme za sebou hned několik veřejných 
akcí, které se díky dobrému počasí a dobré organi-
zaci povedly. Za sebou již máme řemeslnou sobotu, 
noc kostelů s vystoupením žáků z naší školy a také 
dětský den. Z tohoto místa si dovoluji poděkovat 
všem organizátorům, dobrovolníkům, ale také účast-
níkům těchto akcí. Vaše účast je pro nás motivací 
k pořádání dalších počinů.

V nadcházejících měsících se můžete těšit na 
druhý ročník Vítání léta, filmové produkce a vrchol 
sezóny Benátskou noc. Tyto a mnohé další kulturní 
akce pořádané v naší obci jsou zveřejněny v odpa-
dovém kalendáři, který byl dodán do každého domu. 
Podrobnosti pak můžete čerpat z našeho webu třeba 
prostřednictvím aplikace Mobilní rozhlas.

Z investic v naší obci nás nejvíce tíží ty, které  
nejsou v režii obce, ale realizuje je Pardubický kraj. 
Po mnoha letech snad budeme letos mít oprave-
nou silnici do Jablonného, čímž však naše útrapy 
neskončí. Těšit se můžeme na uzavření průjezdu 
lomem Eurovia, kdy je ještě na letošek naplánová-
na kompletní rekonstrukce nejzničenějšího úseku 
komunikace. Zde úzce spolupracujeme s Pardubic-
kým krajem a snažíme se opravu co nejvíce uspíšit. 
S největší pravděpodobností se nám opravu podaří 
realizovat až v září, což pro nás není nejlepší zpráva 

(hlavně vzhledem k dojezdovým časům našich školá-
ků).

Ale i naše obec nezahálí, v blízké době proběhne kom-
pletní rekonstrukce dětského hřiště v sídlišti a proběhnou 
i dílčí opravy komunikací. V letošním roce plánujeme při-
pravit úpravu našeho sběrného místa a pokud se bude 
opravdu dařit tak administrativně připravíme i opravu 
Svazarmu. Vám všem, kteří jste stavbami dotčeni, děkuji 
za Vaši shovívavost a věřím, že útrapy při realizaci bu-
dou vystřídány pozitivy z užívání nových věcí.

Další naší významnou aktivitou je příprava nového 
způsobu odpadového hospodářství, ke které nás tla-
čí současná legislativa. Já osobně věřím, že pokud se 
všichni alespoň trošku zamyslíme nad tím co vyhazuje-
me, budeme schopni držet poplatek za odpady na stejné 
úrovni jako v letošním roce. Je smutné, že stále někteří 
z nás vyhazují do popelnice bioodpad, který je nejtěž-
ší složkou odpadu a tím výrazně zvyšují cenu za svoz  
a likvidaci odpadů. Na tomto místě si dovolím pár rad: 

Bioodpad patří do kompostéru a myslím, že na ves-
nici by neměl vůbec vejít do evidence odpadů.

Pneumatiky a jiné produkty se zpětným odběrem 
nechávejte prosím prodejcům, je jejich povinnost vzít 
použitý výrobek zpět.

Stavební odpad nepatří do systému odpadu, je vhod-
né ho vytřídit. Jednotlivé složky uložit na skládku, do 
tříděných odpadů nebo ho dále využít.

Vypadá to snadně??? Věřte, všichni máme co zlep-
šovat!

Přeji všem pohodové léto a dětem krásné dlouhé 
prázdniny.
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ŘEMESLNÁ SOBOTA

20. května se v Bystřeci od 13 hodin konala řeme-
slná sobota. Mohli jste obdivovat a vyzkoušet si tato 
řemesla: výroba svíček z medu a medové produkty, 
sádrové odlitky, sedlářství a brašnářství, keramika, 
paličkování, knihařství, háčkování hraček, kovářství, 
ozdoby a šperky, sýry. V ohrádce byla ovečka s jeh-
ňátky. U každého stánku si mohly nejen děti udělat 
nebo zakoupit výrobek z oboru. Děkujeme všem, kteří 
přijeli svá řemesla ukázat. Těší nás, že o tuto akci 
byl velký zájem, proto se ji v příštích letech budeme 
snažit zopakovat.

Za pěkného počasí se akce vydařila.

Obec Bystřec, ve spolupráci se 
základní a mateřskou školou, ha-
siči, myslivci, skauty, hokejovým 
klubem a řadou dobrovolníků, 
uspořádala v neděli 4. června pro 
děti dětský den.

Téma dětského dne bylo z po-
hádky do pohádky. Počasí přálo  
a na cestu se vypravilo 160 dětí se 
svými rodiči a prarodiči. Na startu 
všichni obdrželi mapku a vyrazili 
na trasu dlouhou 5 km. Děti pro-
šly pohádkami Sněhurka a sedm 
trpaslíků, O Popelce, Princezna 
ze mlejna, Bob a Bobek, Červe-
ná Karkulka, Z mechu a kapradí, 
Perníková chaloupka a dalšími. 
Po splnění všech úkolů děti do-
šly ke koupališti. V kouzelném 
domečku si mohly vybrat odmě-
nu, dostaly párek v rohlíku a pití. 
Dětský den se vydařil. Děkujeme 
všem, kteří se podíleli na jeho pří-
pravě.

DĚTSKÝ DEN
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USNESENÍ Z JEDNÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA

KONANÉHO DNE 29. 3. 2023 
Přítomni: Zdeněk Dytrich, Jiří Hrdina, Iveta Macháčková, Jiří 
Matějka, Václav Matějka, DiS., Milan Mrázek, Milada Muláč-
ková, Ing. Lukáš Novák, Tomáš Pavlíček, Václav Pecháček, 
Miroslav Seidlman, Ing. Tomáš Šťastný, Martin Tomeš, DiS. 
Omluveni: Milan Tejkl, Ing. Jaroslav Urban, Ph.D.,

Zastupitelstvo schvaluje:
Navrhovatelé: Ing. Tomáš Šťastný, Jiří Matějka
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Ověřovatelé zápisu: Václav Matějka, DiS., Tomáš Pavlíček
Výsledky hlasování: Pro  -  11 Proti  -  0 Zdrželi se  -  2

Program a doplnění programu jednání.
Volba Ověřovatele zápisu
Schválení programu jednání
Finanční záležitosti
Účetní závěrka obce k 31. 12. 2022
Hospodaření obce a závěrečný účet obce za rok 2022
Rozpočtové opatření č. 2
Žádosti o finanční dary a dotace
Žádost - Zdravotní klaun
Žádost - Sdružení obcí Orlicko
Darovací smlouvy
Darovací smlouva – Zdravotní klaun
Darovací smlouva – ZŠ Horní Čermná
Žádosti o bezúročnou půjčku
Žádost – pí MK
Žádost – p. LM
Územní plán Bystřec
Schválené návrhy z roku 2021
Revokace rozhodnutí z roku 2021
Změna - pozemek p. č. 171/1 
Změna – pozemek p. č. 1929/1
Změna – pozemky p. č. st. 515, 226/1, 227/1
Změna - pozemky p. č. 174/1, 174/3, 174/11, 191, 3353/14, 
st. 22 a st. 23
Změna – pozemky p. č. 114/2, 3353/6 a přilehlé
Pořízení změny č. 6 územního plánu Bystřec
Pověření starosty a místostarosty k jednání ve věci změny 
č. 6 územního plánu Bystřec
Změna – podání Českomoravský štěrk, a.s.
Změna – podání ZR
Pořízení změny č. 7 územního plánu Bystřec - podání KH
Pověření starosty a místostarosty k jednání ve věci změny 
č. 7 územního plánu Bystřec

Různé
Cenová nabídka „Bystřec – oprava místních komunikací“
SOD „Bystřec – oprava místních komunikací“
Žádost o koupi části obecního pozemku p. č. 2859/2
Turistická mapa a prezentace obce na mapách KČT
Zrcadlo u čp. 301
Žádost o pronájem části pozemku p. č. 3513/2 o výměře 34 m2 
a části pozemku p. č. 3524/2 o výměře 4 m2.
Zveřejnění záměru pronajmout část pozemků p. č. 3513/2  
o výměře 34 m2 a části pozemku p. č. 3524/2 o výměře 4 m2.
SOD na zpracování technicko - ekonomické studie na akci 
„Bystřec – nakládání se splaškovými odpadními vodami“.
Nabídka firmy Bonita na dětské hřiště v sídlišti
Činnost obce a Rady obce
Činnost obce a obecního úřadu
Činnost Rady obce
Diskuze
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Finanční záležitosti
Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje účetní závěrku obce 
k 31. 12. 2022. Protokol o schválení účetní závěrky je přílohou.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje celoroční hospoda-
ření obce a závěrečný účet obce za rok 2022 „bez výhrad“. 
Návrh závěrečného účtu je přílohou.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje rozpočtové opatření 
č. 2, dle přílohy
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Žádosti o finanční dary a dotace
Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje na základě posou-
zení žádosti organizace Zdravotní klaun, o.p.s. poskytnutí 
finančního daru ve výši 5.000,- Kč.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec souhlasí se spolufinancováním 
cyklostezky v úseku Jablonné nad Orlicí – Bystřec. Spolu-
práce v úseku Letohrad – Verměřovice – Bystřec tímto není 
vyloučena. Žádost ve stávající podobě nebyla projednána.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Darovací smlouvy
Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje darovací smlouvu se 
společností Zdravotní klaun, o.p.s. na částku 5.000,-- Kč.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje darovací smlouvu 
Základní škole Horní Čermná ve výši 50.000,-- Kč na nákup 
učebních pomůcek a vybavení.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Žádosti o bezúročnou půjčku
Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje bezúročnou půjčku 
pí. MK dle předložené žádosti.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje bezúročnou půjčku p. 
LM dle předložené žádosti.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Územní plán Bystřec
Zastupitelstvo obce Bystřec souhlasí se zařazením návrhů 
na změnu územního plánu Bystřec, které byly schváleny 
jednáním Zastupitelstva obce Bystřec ZO/07/2021, body 
4.5.1., 4.5.7., 4.5.11. a 4.5.13. ze dne 15. 12. 2021, do změ-
ny č. 6 územního plánu Bystřec.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec revokuje rozhodnutí Zastupitel-
stva obce Bystřec ZO/07/2021, bod 4.5.6. ze dne 15. 12. 2021.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje do změny č. 6 územ-
ního plánu Bystřec požadavek na změnu využití pozemku 
p. č. 171/1 – dle návrhu.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje do změny č. 6 územ-
ního plánu Bystřec požadavek na změnu využití pozemku 
p. č. 1929/1 – dle návrhu.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje do změny č. 6 územ-
ního plánu Bystřec požadavek na změnu využití pozemků 
p. č. st. 515, 227/1 a 226/1 – dle návrhu.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje do změny č. 6 územní-
ho plánu Bystřec požadavek na změnu využití pozemků p. č. 
174/1, 174/3, 174/11, 191, 3353/14, st. 22 a st. 23 dle návrhu. 
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0
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Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje do změny č. 6 územ-
ního plánu Bystřec požadavek na změnu využití pozemků 
na ochranné pásmo kapličky, umístěné pozemcích p. č. 
114/2 a 3353/6 - dle návrhu.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje pořízení změny územ-
ního plánu Bystřec č. 6 zkráceným postupem v souladu 
s ustanovením §44 zákona č. 183/2006 Sb., o územním plá-
nování a stavebním řádu (dále jen „stavební zákon“), a dle 
ustanovení § 6 odst. 5 stavebního zákona. Obsahem změny 
měny jsou změny funkčního využití pozemků dle schvále-
ných bodů.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec pověřuje Ing. Tomáše Šťastného 
– starostu a Jiřího Matějku – místostarostu, aby jednali a spo-
lupracovali s pořizovatelem změny územního plánu č. 6 při:
zpracování návrhu zadání změny územního plánu, dle usta-
novení § 47 odst. 1 a 4 stavebního zákona,
zpracování návrhu pokynů pro zpracování návrhu změny 
územního plánu, včetně návrhu rozhodnutí o výběru výsled-
né varianty řešení, 
vyhodnocení výsledků projednání a zpracování návrhu roz-
hodnutí o námitkách. 
jednání o podmínkách regulačních prvků územního plánu.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec odkládá projednání návrhu na 
změnu územního plánu, který podala společnost Českomo-
ravský štěrk, a.s. Podání návrhu vyvolal záměr společnosti 
pokračovat v těžbě kamene na přilehlých pozemcích. Návrh 
změny bude projednán na základě prostudování posudku 
EIA z Pardubického kraje. Případná změna územního plánu 
bude v tomto případě projednána jako samostatná změna.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec odkládá projednání návrhu na 
změnu územního plánu, který podal ZR ve věci změny vy-
užití pozemku p. č. 1256/7. K projednání změny vyžaduje 
zastupitelstvo obce bližší specifikaci, upřesnění časového 
horizontu realizace záměru a jeho rozsahu.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje pořízení změny územní-
ho plánu Bystřec č. 7 zkráceným postupem. Obsahem změny 
je změna funkčního využití pozemků p. č. 1465, 1466, 1467, 
1440/1 za účelem výstavby RD, část pozemku bude využívá-
na k pohybu hospodářských zvířat. Pořízení změny územního 
plánu je na vlastní náklady žadatele. Před zahájením výstavby 
je nutné pro celou lokalitu zpracovat územní studii.
Výsledky hlasování: Pro  -  10 Proti  -  2 Zdrželi se  -  1

Zastupitelstvo obce Bystřec pověřuje Ing. Tomáše Šťastného 
– starostu a Jiřího Matějku – místostarostu, aby jednali a spo-
lupracovali s pořizovatelem změny územního plánu č. 7 při:
zpracování návrhu zadání změny územního plánu, dle usta-
novení § 47 odst. 1 a 4 stavebního zákona,
zpracování návrhu pokynů pro zpracování návrhu změny 
územního plánu, včetně návrhu rozhodnutí o výběru výsled-
né varianty řešení, 
vyhodnocení výsledků projednání a zpracování návrhu roz-
hodnutí o námitkách. 
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Různé
Zastupitelstvo obce Bystřec bere na vědomí rozpočet akce 
„Bystřec – oprava místních komunikací“ dle přílohy
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje SOD s firmou 
STRABAG a.s. na akci „Bystřec – oprava místních komu-

nikací“, dle přílohy.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec projednalo žádost p. PŠ o vy-
jádření k případnému odkupu části obecního pozemku p. č. 
2859/2. Zastupitelstvo nesouhlasí s prodejem navrhované 
části pozemku a pověřuje starostu obce k přímému jednání 
o případné směně v lokalitě.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec projednalo nabídku k výrobě 
personalizované mapy ze strany společnosti CBS, souhlasí 
s jejím financováním.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec souhlasí s umístěním zrcadla 
na pozemku u č. p. 301. Žádost o umístění dopravního zna-
čení podá obec u příslušného orgánu státní správy, náklady 
na umístění ponese obec.
Výsledky hlasování: Pro  -  12 Proti  -  1 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje žádost o pronájem 
částí pozemků 3513/2 o výměře 34 m2 a části pozemku p. 
č. 3524/2 o výměře 4 m2.
Výsledky hlasování: Pro  -  12 Proti  -  0 Zdrželi se  -  1

Zastupitelstvo obce schvaluje zveřejnit záměr obce prona-
jmout části pozemků 3513/2 o výměře 34 m2 a části pozem-
ku p. č. 3524/2 o výměře 4 m2.
Výsledky hlasování: Pro  -  12 Proti  -  0 Zdrželi se  -  1

Zastupitelstvo obce schvaluje SOD s firmou RECPROJEKT 
s.r.o. na zpracování technicko - ekonomické studie na akci 
„Bystřec – nakládání se splaškovými odpadními vodami“.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce schvaluje nabídku firmy Bonita na zho-
tovení dětského hřiště v sídlišti dle přílohy.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec bylo seznámeno se souhlasným 
stanoviskem k posouzení vlivů provedení záměru na životní 
prostředí ve věci pokračování těžby v lomu EUROVIA
Výsledky hlasování: Pro  -  10 Proti  -  0 Zdrželi se  -  3

Činnost obce a Rady obce
Zastupitelstvo obce Bystřec bere na vědomí informace o 
činnosti obce a obecního úřadu za uplynulé období.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Zastupitelstvo obce Bystřec bere na vědomí informace o 
činnosti Rady obce za období za uplynulé období – zápi-
sy RO/12/2022, RO/01/2023, RO/02/2023, RO/03/2023  
a RO/04/2023.
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

Diskuze
Prosba o připomenutí jednání Zastupitelstva obce nad rá-
mec povinného zveřejnění o jeho konání, např. zastupitel-
ský WhatsApp.

KNIHOVNA BUDE UZAVŘENA 

30. června, od 17. 7. do 18. 8.,
26. 8. a 2. 9. 2022.

Pokud máte knížky půjčené již delší dobu, 
prosíme o jejich vrácení.

Studenty prosíme o vrácení doporučené četby.
Radka Hrdinová a Ludmila Benešová
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Město Jablonné nad Orlicí je poskytovatelem Pe-
čovatelské služby. Tuto službu mohou pečovatelky 
poskytovat i na území vaší obce. Poskytovaná pečo-
vatelská služba je službou terénní, což znamená, 
že je službou, která je poskytována v domácnosti 
klientů a službou ambulantní – v Domě s pečovatel-
skou službou v Jablonném nad Orlicí.

Naše služba je určena lidem, kteří mají sníženou 
soběstačnost z důvodu věku nebo zdravotního 
stavu, jejichž situace vyžaduje pomoc jiné fyzic-
ké osoby a poskytuje se v přirozeném domácím 
prostředí tak, aby klientům umožňovala zachovat si  
v maximální možné míře svůj dosavadní způsob živo-
ta, kompenzuje jejich sníženou soběstačnost a oddalu-
je nutnost umístění do pobytového zařízení. 

Životní situace našich klientů jsou různé – někdo 
potřebuje pomoci po návratu z nemocnice, jiný při 
ranním rituálu (převlékání, snídaně, ranní hygiena), 
když ostatní členové rodiny jsou v práci. Těžký nákup, 
umytí oken, dohled, zda je vše v pořádku, projít se, 
doprovodit na úřad či k lékaři, procvičit 
jemnou motoriku, nachystat a ohřát 
oběd – to jsou konkrétní příklady, 
kdy mohou pečovatelky pomoci. 

Pečovatelskou službu si 
musí klient hradit sám. I na 
tuto službu lze využít pří-
spěvek na péči, s jehož 
vyřízením může pomoci 
sociální pracovnice.

Více informaci nalezne-
te na webu města či na tel. 
čísle, 739 460 920 – vedoucí 
odboru, 737 574 009– soci-
ální pracovnice, 602 474 680 
– pečovatelky.

PEČOVATELSKÁ 
SLUŽBA MĚSTA  
JABLONNÉ NAD ORLICÍ

MUDR. ZUZANA JEDLIČKOVÁ 
bude mít dovolenou od 7. 7. do 28. 7. 2023.

Akutní případy ošetří tito lékaři:
7. 7. je vypsaná LSPP - MDDr. Aneta Junková
Školská 834, Žamberk, 739 374 555, 8.00 - 11.00

10. - 17. 7.   MUDr. Renata Beranová
U koupaliště 149, Jablonné n/O., 465 642 267, 7.30 - 10.00

17. - 21. 7.   MUDr. Aleš Bílý
Pivovarské nám. 561, Lanškroun, 465 324 829, 7.00 - 8.00

24. - 28. 7.   MUDr. Lenka Vlasatá
Na Dílech 622, Jalonné n/O., 465 642 765, 7.00 - 8.00

DĚTSKÁ LÉKAŘKA 
MUDR. JAREŠOVÁ 

Letní dovolená bude v termínu  
od 24. července do 28. července 2023
Ve dnech 24. 7. - 25. 7. zastoupí MUDr. Remešová - pouze 
akutní případy po tel. domluvě.
Ve dnech 26. 7. - 28. 7. - pouze akutní případy zastoupí po 
předchozí tel. domluvě MUDr. Novotná v Horní nebo Dolní 
Čermné.

Český červený kříž uspořádal 27. ročník veřejné 
sbírky Český den proti rakovině.

Ve středu 10. května jste si mohli zakoupit kvítek 
měsíčku lékařského s modrou stužkou  za minimální 
cenu 20,- Kč. Paní Vlasta Janecká a paní Marie Va-
níčková v Bystřeci prodali 150 ks kytiček za 8 216,- 
Kč. Jednalo se o tradiční sbírku Ligy proti rakovině, 
ke které se červený kříž pravidelně připojuje. Letos je 
sbírka zaměřená na prevenci nádorů průdušek a plic, 
zlepšení života onkologických pacientů, podporu on-
kologické výuky, výzkumu a vybavení onkologických 
center.

ČČK SBÍRKA 
PROTI RAKOVINĚ

POHOTOVOSTNÍ ZUBNÍ SLUŽBY PRO BOLESTIVÉ PŘÍPADY
Jedná se o soboty, neděle a svátky od 8 do 11 hodin
24. – 25. 6.  MUDr. Dunglová Stanislava Letohrad, Tyršova 259   972 324 447
1. – 2. 7.  MUDr. Marta Kučerová  Polička, Smetanova 55   731 262 633
  MUDr. Michal Koukola  Svitavy, Dimitrivova 799/45  461 532 970
5. 7.   MDDr. Hrdinová Michaela Lanškroun, Strážní 151   465 322 907
6. 7.   MUDr. Jedličková Zuzana Bystřec čp. 182    465 642 990
7. 7.   MDDr. Junková Aneta  Žamberk, Školská 834   739 374 555
8. – 9. 7.  Lékař Khmara Oleksii  Letohrad, U Dvora 815   605 501 139
15. – 16. 7.  MDDr. Kopecký Milan  Lanškroun, Dobrovského 34  739 374 787
22. – 23. 7.  MUDr. Mareš Miroslav  Žamberk, Školská 834   739 374 555
29. – 30. 7.  MUDr. Marková Tereza  Lanškroun, 5. května 2   465 322 897
5. – 6. 8.  MUDr. Appl Martin  Dolní Čermná 222   465 393 266
12. – 13. 8.  MDDr. Faltusová Tereza  Lanškroun, Českých bratří 519  465 771 918
19. – 20.8.  MUDr. Nováková Gabriela Lanškroun, Dukelských Hrdinů 615 604 749 331
26. – 27.8.  MDDr. Pavlová Simona  Žamberk, nám. Gen. Knopa 837  465 676 822
2. – 3. 9.  MUDr. Šrámek Petr  Letohrad, U Dvora 815   465 621 551
9. – 10. 9.  MUDr. Vacková Jana  Lanškroun, Hradební 227  465 322 348
16. – 17. 9.  MUDr. Valentová Hana  Lanškroun, Strážní 151   465 322 907
23. – 24. 9.  MUDr. Vebrová Zdeňka  Žamberk, Raisova 814   465 613 441
28. 9.   MUDr. Vítková Eva  Červená Voda 330   465 626 460
30. 9 – 1. 10.  MUDr. Vlasatá Lenka  Jablonné n.O., Na Dílech 622  465 642 765
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ZPRÁVIČKY Z NAŠÍ ŠKOLIČKY

ZÁPIS DO 1. ROČNÍKU ZÁKLADNÍ ŠKOLY
Dne 12. 4. 2023 proběhl v Základní škole Bystřec 

zápis dětí do 1. ročníku. Děti si vyzkoušely mnoho 
dovedností se skřítky, které je školou provázeli. Bylo 
zapsáno 12 dětí. 

PODĚKOVÁNÍ
Chtěli bychom touto cestou poděkovat Myslivec-

kému sdružení Bystřec za uspořádání dvoudenního 
setkání plného her a soutěží pro děti a žáky ZŠ a MŠ 
Bystřec. Bylo to zábavné a poučné, 
moc děkujeme. 

Eva Maňková

NÁVŠTĚVA Z HOLANDSKA  
V ČR

Ve středu 3. května k nám do Bystřec-
ké školy přijel pan učitel z Holandska.
Jmenoval se Marcel.

Paní učitelka nám dala zadání, at’  
v anglickém jazyce vymyslíme otázky, 
tak jsme se den před tím rozdělili na 
skupiny: vytáhli jsme si lístečky s nápisy  
- sýry, kola, dřeváky, mlýny, tulipány, 
úzké domy a královská rodina.

Ptali jsme se Marcela na tyto téma. Snažili jsme se 
s ním dorozumět anglicky. Dozvěděli jsme se mnoho 
nových věcí např: má rád zelenou barvu, má rád žluto 
oranžové tulipány, oblíbené auto Volvo. Tak, teď třeba 
něco o Holandsku.

V Holandsku je královská rodina, všude kam se po-
díváme jsou kola a všichni na nich jezdí do práce, mají 
u nich připevněná speciální vozítka na děti a domácí 
mazlíčky. Na práci na zahradě nosí boty jménem dře-
váky, paní učitelka nám přinesla dřeváky a každý ze tří-
dy si je mohl vyzkoušet. Budoucí královna bude dcera 
Williema. Tulipány rostou hlavně na pláži u moře, kde 
je písek.  Jsou tři typy sýrů: nedozrálý, střední a dlouho 
zrající. Marcelovi nejvíce chutná středně zrající.

           5. třída: Leontýna Mikmeková a Lilly Vacková

DEN RODINY
Svátek rodiny, který připadá na 15. května, jsme 

společně oslavili v naší škole. Rodiče s dětmi si mohli 
přijít zasportovat, vyrobit píšťalku, obrázek z hřebíčků 
a nití, svícen, tulipán z papíru nebo drhat list z nití. 
Kdo chtěl, odpočinul si v naší improvizované kavárně 
s kávou, čajem a pečenými výrobky našich šikovných 
paní kuchařek. Také se všichni mohli pobavit u desko-
vých her či ve foto koutku. Účast byla velká a akce se 
myslím, vydařila. Pokud bude možnost, určitě napře-
srok den rodiny zopakujeme. 
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DEN NA DOPRAVNÍM HŘIŠTI
Ve čtvrtek 25. května jsme jeli autobusem do Lan-

škrouna na cyklistický den. Moc mě to tam bavilo, 
spoustu jsem se toho naučila. Dostala jsem i řidičák. 

Jezdili jsme na semafory, ale když byly vypnuté, 
museli jsme si hlídat dopravní značky. Jezdila jsem 
rychle i pomalu, hlavně bezpečně. Líbil se mi kruhový 
objezd. Jednou jsem málem spadla, ale ještě jsem to 
uřídila a dobře to dopadlo. 

Na ostrou jízdu jsme se těšili, ale nemohli jsme udě-
lat žádnou chybu. Naštěstí jsme dostali řidičák všich-
ni. Byl to hezký den.

  Veronika Vaníčková, 4. ročník 

ZÁVĚR ŠKOLNÍHO ROKU
Nastal červen a školní rok 2022-2023 se blíží do 

finále a jedna akce střídá druhou. Pro třídu našich 
páťáků nastávají poslední společné chvíle stráve-
né ve škole v Bystřeci. Než se rozloučíme, zaslouží 
si odměnu v podobě PODĚKOVÁNÍ. Po celý školní 
rok, kdo z páťáků mohl , vždy se velmi ochotně za-
pojil do příprav všech akcí, které aktuálně probíhaly 
např: SVĚTÉLKOVÁNÍ, ČERTOVÁNÍ SE SPECIÁL-
NÍ ŠKOLOU, VÁNOČNÍ VYSTOUPENÍ, KARNEVAL, 
ZÁPIS BUDOUCÍCH PRVŇÁČKŮ, DEN RODINY, 
VÝSTAVA V KOSTELE, DĚTSKÝ DEN,…malovali 
kulisy, plakáty, pozvánky, dekorace, tvořili z keramic-
ké hlíny výzdobu a dárečky, pomáhali s organizací. 

NÁVŠTĚVA ZÁKLADNÍ ŠKOLY SPECIÁLNÍ
Letošní, již druhé 

setkání s žáky Zá-
kladní školy speciální 
Lanškroun se opět vy-
dařilo. Přispělo k tomu  
i slunečné počasí, díky 
kterému se část připra-
veného programu moh-
la přesunout do venkov-
ních prostor. Přivítání  
v tělocvičně, krátký hu-
dební program na úvod  
a nabídka pěti stano-

višť, která mohly děti navštívit byla hlavní náplň setká-
ní. Bylo to milé shledání, které nám vykouzlilo úsměvy 
na tvářích a připomnělo nám, že bychom se měli na-
vzájem chápat a naučit se žít ve vzájemném respektu 
k odlišnostem každého z nás. 

Mgr. Eliška Vaníčková
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Zvládli pracovat samostatně a s nadšením. V úterý 
6. 6. nás ještě čeká výlet do Prahy, .atletické závody 
v Borku, dopravní soutěž na kolách, pěvecká soutěž, 
túra po okolí , nějaké překvapení závěrem a prázdni-
ny mohou začít. Krásné léto a budoucím šesťákům 
úspěšný start v jejich nových školách- ať se DAŘÍ vše 
zvládat s radostí a veselou myslí 😊                                                                                            

     třídní učitelka 5. roč. Mgr. Andrea Költö

DEN S PÁŤÁKY Z HORNÍ ČERMNÉ
Dne 25. května jsme šli pěšky do Čermné, kde jsme 

se měli setkat s budoucími šesťáky. Cestou jsme na-
stříhali větvičky z jeřábu na píšťalky, které jsem spo-
lečně vyřezávali. Sešli jsme se u poldru, kde se děti 
z Čermné schovaly a vybafly na nás. Seznámili jsme 
se hrou, že jsme si navzájem psali jména na kartičky 
nalepené na tričkách. Pak jsme vyrazili ke skále na 
Stežníku, kde jsme hráli bingo v namíchaných skupi-
nách a na ohni jsme opekli špekáčky. Po jídle jsme se 
vydali zase pěšky na zpáteční cestu, při které spolu-
žák Míša zakopl a udělal kotoul v kopřivách 😊. Tento 
den jsme ušli bez problému 16 km. Z naší školy jde 
do Horní Čermné 6 dětí. Budoucí učitelka se jmenuje 
Lenka Ptáčková.

Napsali: Matěj Novotný, Michal Šaroun,  
Matouš Vaníček a Vojta Urban z 5. třídy

ZÁVĚR ŠKOLNÍHO ROKU
Počasí nám připravilo slunný konec školního roku. 

Děti celé školy se rozjely na školní výlety, výběr žáků 
druhého stupně odjel na tři roky odkládaný výměnný 
pobyt do Edertalu. V kalendáři jsou ještě připraveny 
další akce jednotlivých tříd i celé školy.

V posledních měsících žáci reprezentovali  školu ve 
sportovních soutěžích – ve vybíjené, florbale a bas-
ketbale. Navštívili také některé podniky v okolí, aby 
získali představu o svém případném dalším zaměře-
ní ve studiu nebo výučním oboru. Žáci 1. i 2. stupně  
navštívili divadelní představení v Lanškrouně – Hur-
vínek a nezvaný host a muzikál Balada pro banditu.

Naši páťáci se také setkali se svými budoucími spo-
lužáky z Bystřece, aby se během společných soutěží 
a her poznali. Určitě vytvoří dobrý a fungující kolektiv. 
Se svými novými kamarády se potkají ještě při turnaji 
ve vybíjené. V září se na ně těšíme.

V dubnu jsme zapsali do prvního ročníku  14 budou-
cích prvňáčků. Počet žáků, kteří jsou zapsáni v naší 
škole nám dovolí, abychom od září otevřeli 8 tříd a vy-
učovali tak minimum hodin na prvním stupni ve spoji.  

Konec roku zakončíme 27. června společnou aka-
demií, na které přivítáme všechny nové žáky a záro-
veň se rozloučíme s devátou třídou. Pro ně byl letošní 
rok složitější. Počet vycházejících žáků převyšoval 
nabízená místa středních škol. I když se na někoho 
nedostalo místo na vysněné škole, pílí a vytrvalostí se 
jistě dopracují ke svému cíli. To jim všichni přejeme!!

Po prázdninách se těšíme na další setkávání. Přeji 
všem pěknou dovolenu – aktivní nebo odpočinkovou 
– hlavně prožitou v pohodě a klidu.

Mgr. Eva Trojková

ZŠ HORNÍ ČERMNÁ
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MATEŘSKÁ ŠKOLA

DĚTI Z MATEŘSKÉ ŠKOLY V KNIHOVNĚ
29. března děti z mateřské školy ze třídy Žabiček na-

vštívily knihovnu. Děti se představily, většina z nich zna-
la i číslo domu, kde bydlí. Následně jsme si četli známé 
pohádky a děti je poznávaly. Pak si každý vybral knížku, 
která ho nejvíce zaujala. S dětmi jsem se domluvila, že 
podle půjčené knížky každý nakreslí obrázek.

27. dubna přišly děti do knihovny a přinesly nakresle-
né obrázky. Každý obrázek byl autorem podepsán. Na 
obrázkách byli medvídci, víly, skřítci, princezny, sněhu-
láci a další motivy.

Obrázky jsme v knihovně pověsili a celý rok nám 
budou knihovnu zdobit. Děti za svá díla dostaly oma-
lovánky. Všichni se těšily, že do knihovny pozvou ma-
minky, tatínky, babičky a dědečky, aby se podívali na 
jejich vystavený obrázek.                     

Ludmila Benešová

20. dubna jsme měli domluvenou besedu na mys-
livně. Již cestou nás přivítal pejsek Jamie a přidala se 
i Betynka. Jak jsme se později dozvěděli, tak Jamie 
je norařka a Bety dokáže vyhánět mláďátka z vysoké 
trávy. Děti byly z pejsků nadšené.

Pan Pavel Mrázek měl pro děti připravený pestrý 
program a děti získaly spoustu nových informací. 
Prohlédly si i různé trofeje, vycpaná zvířátka, hádaly 
názvy zvířat a jejich mláďátka. Také třídily , co do kr-
melce patří a co nepatří.

Na závěr děti čekalo hledání obrázků nad mys-
livnou a odměna. Za hezké dopoledne moc děku-
jeme.

11. 5. jsme pro maminky připravili tvořivé dílničky. 
Děti nejprve maminkám k jejich svátku zazpívaly pís-
ničku a potom se všichni pustili do práce. Tentokrát 
zdobili barvičkami hrníček. A zde jsou jejich výtvory:

Na závěr nechybělo posezení u kávy a cukroví.

Na červen máme naplánovaný výlet do ZOO v Olo-
mouci a odpoledne pro tatínky.

Pasování na školáka nás čeká na konci června.

Školka už nám mává, mává,
něco sice končí, ale nemějte strach.
Nová dobrodružství každý očekává,
usedneme do lavice o prázdninách.

J. Vašíčková, učitelka

Hezké prázdniny všem přeje kolektiv MŠ.
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1845 a misál s texty východního obřadu. Vše doplňo-
vala vkusná květinová výzdoba.

Současně jsme slyšeli varhanní hudbu doplněnou 
skladbami na další hudební nástroje v podání Evy 
Štěpánkové, Elišky a Marka Pecháčkových.

Za tuto pěknou akci děkujeme všem, kdo se podíleli 
na výzdobě a programu.

Je opravdu velká škoda, že možnosti navštívit míst-
ní kostel mimo bohoslužby nevyužilo více občanů. 

   Václav Matějka

Ve čtvrtek odpoledne vyzdobily paní učitelky interi-
ér kostela výtvarnými pracemi dětí ze zdejší základní 
školy. Na provázcích na zdech rozvěsily celou řadu 
výkresů, na kterých namalovaly různé náměty – kos-
tel, sochy andělů, vitrážová okna, a další. Na bocích 
lavic se objevili krásní andílci. Na stole a na stojanu 
uprostřed kostela svítily keramické lampičky. 

V pátek v 18 hodin zahájily program děti bystřec-
ké školy.  Zazpívaly a zahrály na hudební nástroje 
několik písniček. Svým vystoupením navodily pěknou 
atmosféru. Pan Václav Pecháček seznámil přítomné 
s historií kostela a s jeho vybavením. Potom následo-
vala prohlídka vystavených předmětů.

Na obětním sto- 
le jsme viděli tři 
monstrance a na 
bočních oltářích 
byly umístěné 
různě staré reli-
kviáře a kalichy 
z farností Bys-
třec, Výprachtice  
a Horní Heřmani- 
ce a v současné 
době používané 
ornáty v různých 
liturgických bar-
vách. K vidění ta- 
ké byl misál z roku 

V PÁTEK 2. ČERVNA 2023 PROBĚHLA 
V KOSTELE SV. JAKUBA „NOC KOSTELŮ“.
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V bystřeckém kostele sv. Jakuba se při té příležitos-
ti sešla řada gratulantů včetně rodičů Boženy a Bo-
huslava Szocinskych. V první řadě starostové Tomáš 
Šťastný z Bystřece a Luděk Skalický z Výprachtic  
a také bývalý starosta Výprachtic Miroslav Stejskal.  
Z Polska přijeli dva kněží Edward z Pieszyc a Arka-
diusz z Góry, kteří stáli na začátku jeho kněžského 
působení. Dále skupina hasičů z Ladek Zdrój a další 
přátelé a známí. S nimi také farníci z Bystřece, Výpra-
chtic a Horních Heřmanic.

Při slavnostní mši svaté pan Stejskal připomněl život-
ní osudy oslavence a jeho nelehkou službu pro všech-
ny lidi v jeho okolí. Ocenil jeho vitalitu, péči o svěřené 
kostely a další budovy ve farnostech a také neutuchají-
cí zájem o dobré jméno našich obcí nejen v naší repub-
lice, ale i v Evropě a dalších oblastech světa. 

Na konci mše svaté jsme poděkovali za jeho půso-
bení u nás, za péči, kterou nám věnuje a popřáli jsme 
mu do dalších kněžských let hodně Božího požehná-
ní a ochrany.

farníci

V NEDĚLI 28. KVĚTNA SI PAN FARÁŘ THLIC. IRENEUSZ SZOCINSKI 
PŘIPOMNĚL 25. VÝROČÍ PŘIJETÍ KNĚŽSKÉHO SVĚCENÍ.

V květnu jsme se vydali s Klubem dů-
chodců na dlouho očekávaný výlet. Ne-
jezdíme pouze my, kteří se pravidelně 
scházíme v hasičárně, ale přidají se 
k nám obvykle senioři z celé vesnice. 
Bývá to pěkné zpestření všedních dnů. 

Letos jsme zamířili poměrně daleko na 
farmu „Čapí hnízdo“, která se nachází 
ve středočeském kraji nedaleko obce 
Olbramovice. Budova má tvar čapího 
hnízda a původně byla zamýšlena jako 
jízdárna pro koně. Ale protože to těmto 
požadavkům nevyhovovalo, našlo se 
jiné využití. V této obrovské hale se pořá-

KLUB DŮCHODCŮ

dají různé kulturní akce, dokonce si tam 
někdo uspořádal i svatbu. Kromě toho 
je zde i hospodářská farma a ekocent-
rum pro zachráněné živočichy, je zde  
i restaurace a hotel. A dokonce jsme zde 
viděli i živé čápy. Celá čapí rodinka sídlí 
ve hnízdě, které má vysoko na komíně. 
Tento komín tam byl ponechán z původ-
ního pivovaru.

Přesto, že se po obloze občas honi-
ly mraky, nepršelo. Sprchlo až při cestě 
domů. Výlet se nám vydařil. 

      Marie Tejklová    
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KOSTEL SVATÉHO JAKUBA VĚTŠÍHO
Kostel zasvěcený svatému Jakubovi Většímu snad 

existoval již před husitskou revolucí. Tehdy byl ovšem 
postaven ze dřeva. V roce 1779 byla k roubené lodi 
svatyně přistavěna kamenná zvonice. Postupem času 
ale kostelík sešel a přestal stačit rozrůstající se obci. 
Proto místní obyvatelé požádali vrchnost o povolení 
postavit nový kamenný kostel. Farníci se pustili do zís-
kávání různých povolení. Hodně se v této záležitosti 
angažovali učitel František Havlena a kostelník Vojtěch 
Tejkl. Začátkem roku 1828 císař František I. kladně 
vyřídil žádost o finanční podporu a na stavbu koste-
la nechal z náboženské matice uvolnit částku ve výši  
14 000 zlatých. 19. června 1828 zdejší kaplan Josef 
Hruška a ústecký děkan Vincenc Bibus slavnostně 
posvětili základní kámen. Do zapadlého průčelí byla 
vevázána věž starého kostela i s původní válcovou 
schodišťovou vížkou boku věže.

Budování kostela se účastnili věřící z širokého okolí, 
každý přispěl dle svých možností. Někdo přiložil ruku 
k dílu, jiný daroval materiál. Proto stavba rychle postu-
povala.

Již za dva roky od položení základního kamene za-
čal kostel sloužit svému účelu. 17. října 1830 proběhlo 
svěcení nového kostela. Kostel vysvětil lanškrounský 
vikář a ústecký děkan Vincenc Bibus. Přítomní kněží 
se vydali procesím do nového kostela, kde vykonali 
všechny potřebné světící rituály. Následně vystoupil 
bystřecký kaplan pan Josef Hruška. Obřad byl zakon-
čen zpěvem českých písní. Většina vnitřního zařízení 
nového kostela byla pořízena nová, z darů dobrovolní-
ků. Mezi největší dárce patřil pan František Tejkl z domu 
čp. 181, který koupil obrazy na hlavní a svatováclavský 
oltář. Za oba zaplatil 450 zl.. Učitel František Havlena 
koupil obraz na oltář sv. Jana Nepomuckého. Byly po-
řízeny i nové varhany, kazatelna a Křížová cesta. Brzy 
po výstavbě se však projevila velká vlhkost v kostele. 
Vlhkost v kostele poškozovala vnitřní zařízení.

Koncem 19. století byl kostel již ve velmi špatném 
stavu. Proto farář František Kovařík zahájil peněžité 
sbírky na opravu chrámu. Nejnutnější opravy proběh-
ly v roce 1892, kdy byly opraveny opadané venkov-
ní římsy, vyspravena střecha a nově obíleny stěny. 
V roce 1895 dostal nynější podobu hlavní vchod na 
hřbitov. 18. června 1897 byly schváleny plány na dů-
kladnou rekonstrukci kostela a přestavby jeho věže. 
Rekonstrukce byla zahájena v roce 1898. V dubnu byly 
z věže sundány zvony i chatrná báň. Věž byla o patro 
zvýšena (v původním zvonovém patře byly umístěny 
hodiny) a opatřena novou helmicí. 

Stavba si vyžádala náklady 4 000 zl. Věžní hodiny 
dodal Karel Adamec z Čáslavi. Práce postupovaly vel-
mi rychle a 30. června 1898 byl na novou střechu věže 
instalován kříž, který na náklady Josefa Hrdiny, rolní-
ka z domu čp. 37 pozlatil zlatník z Lanškrouna. K této 
příležitosti byla v Bystřeci uspořádána malá oslava. 
V průvodu byly kapela, krojované družičky, veteránský 
spolek, školní mládež a ostatní farníci. Kříž byl vyzdo-
ben květinami a po promluvě pana faráře dělníci kříž 
nainstalovali na báň věže. V té době farní sbor jednal 

HISTORIE OBCE

o výmalbě kostela. Celá rekonstrukce stála 5094 zl. 
Náboženská matice přispěla 4000 zl. Na zbytek se 
složili sami farníci. 28. září 1898 byl opravený kostel 
slavnostně vysvěcen. Konala se sláva za zvuků hudby, 
přijeli duchovní z celého okolí. V průvodu šlo místní 
obecní zastupitelstvo v úplném počtu a za ním občané.

Roku 1901 byla provedena nová dlažba v kostele. 
O rok později byly na střechu položeny nové tašky. 
V letech 1907 – 1908 byl nově vymalován kostel. Byly 
zrenovovány oltáře. Další úpravy na kostele probíha-
ly v letech 1908 – 1910. Stavební práce stály 5 658 
korun. V této době byla pořízena také nová barevná 
okna. Každé z nich stálo 290 korun. Na jaře roku 1912 
vichřice poničila střechu kostela, která pak musela být 
opravena. Kostel si obyvatelé udržovali i během prv-
ní světové války. Pro válečné účely byly 22. listopadu 
1916 z věže kostela sundány zvon sv. Vavřince, který 
byl v kostele od roku 1820 a zvon sv. Václava, který byl 
z roku 1859. Na věži kostela zůstal pouze jediný zvon 
- sv. Jakub z roku 1586.

Údržba a opravy na kostele probíhaly i za dob první 
Československé republiky. V roce 1924 chrám potře-
boval novou omítku a okapy. Oprava trvala několik let. 
V roce 1924 byly pořízeny tři nové zvony o váze 380, 
220 a 65 kg za 19 850 Kč. Zvony se pořídily z veřejné 
sbírky. V roce 1942 byly tyto tři zvony opět sundány 
pro válečné účely. V roce 1931 byl kostel za 10 000 ko-
run elektrifikován. V letech 1947 – 1949 byly pořízeny 
ze sbírky mezi farníky nový hlavní a mariánský oltář. 
V roce 1947 byla opravena výmalba v kostele zdejší 
firmou Koblížek za 18 000 Kč. Cementář Josef Sršeň 
položil novou dlažbu v kostele za 23 150 Kč. V roce 
1949 byl slavnostně vysvěcen nový hlavní oltář. V roce 
1955 byl rozšířen hřbitov. V letech 1957 – 1959 byla 
opravena omítka a natřena střecha věže kostela. Bě-
hem let 1959 – 1960 vyrobil místní truhlář Josef Čada 
nové chrámové lavice. V roce 1972 dostala věž koste-
la měděnou střechu. Krovy opravil tesař František Tej-
kl, práci s mědí odvedl Jan Dušek. Věžní hodiny byly 
opatřeny novými světelnými ciferníky. V letech 1982-
1983  byla na kostele provedena nová omítka. V roce 
1985 byla přestavěna stávající márnice na smuteční 
síň nákladem 78 000 Kč. V roce 1985 hornočermenský 
malíř p. Kamil Mareš kostel nově vymaloval. Do kos-
tela byly v 90. letech 20. století pořízeny nové zvony.  
11. července 1992 vysvětil královéhradecký biskup 
Karel Otčenášek 530 kilogramový zvon sv. Anežky, za 
nějž farníci zaplatili 180 000 Kč. O rok později 16. říj-
na 1993 světil biskup Josef Kajnek zvon sv. Václava  
o hmotnosti 320 kg. Oba byly odlity v dílně M. Dytricho-
vé-Tomáškové v Brodku u Přerova. 

28. srpna 2002 byly z kostela zcizeny sošky andílků 
z kazatelny a postranních oltářů (již dříve byly zcizeny 
zdobné svícny z hlavního i vedlejších oltářů).      

V roce 2008 byly do kostela pořízeny nové ozdobné 
lustry.

(čerpáno z knihy Sakrální památky obce)
V roce 2021 byl kostel nově vymalován a bylo zapo-

čato s restaurováním obrazů křížové cesty. Na opravy 
přispěla také obec.
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V sobotu 2. června 
2023 proběhl na míst-
ním hřišti již tradiční 
tenisový turnaj čtyřher. 
Turnaje se zúčastnily 
dvojice hráčů převážně 
z místních sportovců. 
Na závěr bylo vyhlá-
šení vítězů a předání 
věcných cen. Fanoušci 
sportovce odměnili po-
tleskem. V průběhu ce-
lého dne bylo zajištěno 
výborné občerstvení. 

 
TENISOVÝ TURNAJ

SPOLEČENSKÁ 
KRONIKA

JUBILEUM 80. LET
V květnu jsme na myslivně oslavili životní jubileum  

pana Josefa Prokopce. Jeho život byl a je naplněn prací a sportem  
a snad i proto se té osmdesátky dožil v dobrém zdraví.

Chtěla bych při této příležitosti poděkovat mysliveckým kuchařinkám 
paní Marii Vaníčkové a paní Renatě Vaníčkové za krásně a vkusně 

připravenou slavnostní tabuli a hlavně za perfektně odvedenou  
práci v kuchyni. K dobré náladě přispěli i manželé Urbanovi  

se svou kytarou. V neposlední řadě patří dík i synům  
Radkovi a Pavlovi, kteří zajistili vše potřebné a postarali se  

o pohodový průběh celého večera.
 Tak ještě jednou: Za celou rodinu a kamarády hodně zdraví  

a spokojenosti přeje Vlasta.

Narození
Adéla Uhrová
Milá Adélko, vyrůstej ve zdraví 
pro radost všech.

Jubilanti, kteří oslaví a oslavili 
narozeniny v 2. čtvrtletí roku
Marie Vaníčková čp. 67  94 let
Jiří Kristek čp. 302  91 let
Marie Matějková čp. 112  88 let
Marie Kulhánková čp. 90  86 let
Marie Vašková čp. 241  86 let
Jana Vaníčková čp. 197  86 let
František Mareš čp. 105  85 let
Jan Krátký čp. 298  84 let
František Hrdina čp. 304  83 let
Jana Dušková čp. 5  82 let
Zdeněk Musil čp. 7  82 let
Josef Prokopec čp. 78  80 let
František Kulhánek čp. 310  78 let
Blanka Tejklová čp. 200  77 let
Jiřina Kyralová čp. 59  76 let
Bohumil Krátký čp. 312  76 let
Anna Krátká čp. 293  76 let
Helena Klekarová čp. 366  76 let
Ivanka Hrdinová čp. 138  75 let
Jaroslav Vaníček čp. 311  75 let
Růžena Kulhánková čp. 310  75 let
Jiřina Hrdinová čp. 330  75 let
Jiří Doleček čp. 152  74 let
Marie Tobišková čp. 167  74 let
Eliška Stachurová čp. 70  73 let
Jaroslav Černohorský čp. 314 73 let
Vlasta Vaníčková čp. 311  73 let
Jiří Klekar čp. 366  73 let
Hana Novotná čp. 89  73 let
Ladislav Kristek čp. 360  71 let
Jaroslav Vaníček čp. 378  71 let
Růžena Šulcová čp. 346  71 let
Alena Mrázková čp. 327  71 let

Blahopřejeme

Úmrtí
Ladislav Tejkl 
zemřel ve věku 72 let
Karel Šulc 
zemřel ve věku 70 let
Jakub Dušek 
zemřel ve věku 36 let
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POPLATEK ZE PSA  
A ZA ODPADY 

ODPADOVÝ KALENDÁŘ

Poplatek ze psa
Poplatek ze psa zůstává nezměněn. Všichni občané 
platí poplatek ze psa ve výši 200,- Kč.
Poplatek se platí ze psů starších 3 měsíců.
Splatnost poplatku byla 31. 5. 2023.
Poplatek za odpady
Poplatek za odpady se nemění. Základní sazba na ob-
čana je 540,- Kč, student na internátě zaplatí 290,- Kč, 
za rekreační chalupu je poplatek 540,- Kč. Splatnost 
poplatku byla 31. 5. 2023.
V evidenci jsou ještě nedoplatky. Prosíme, úhrady po-
sílejte na účet 2629611/0100. Variabilní symbol je číslo 
domu. Můžete také zaplatit v hotovosti v kanceláři obec-
ního úřadu.
Bližší informace získáte v kanceláři obecního úřadu 
telefon 465 642 643 nebo 724 148 116.

    Ludmila Benešová, účetní

Sběrný dvůr  1. července, 5. srpna, 2. září 
  od 8 do 10 hodin
Svoz popelnic  27. června
  11. a 25. července
    8. a 22. srpna
    5. a 19. září
Svoz dům od domu 30. června
   28. července
   26. srpna
   22. září 

Vážení občané, v minulém čísle Bystřeckého okén-
ka jsme vás, občany naší obce, pochválili za snahu 
třídit odpady a následně vyčíslili náklady na jejich tří-
dění, svoz a skládkování.

Dnes však chválit nemůžeme. Při svozu nádob na 
tříděný odpad 1. června 2023 došlo hned ke dvěma 
nepříjemnostem. Při vyprazdňování nádoby na třídě-
ný plast na jednom ze stanovišť zaslechla obsluha 
zvuk sypkého materiálu, proto přerušila vyprazdňová-
ní nádoby a stáhla ji zpět. Při kontrole obsahu zjistila, 
že nádoba obsahuje mimo vytříděný plast i stavební 
suť. Dodatečně obsluha zjistila znečištění dalším ma-
teriálem, který znehodnotil obsah na tolik, že nemohl 
být postoupen k dalšímu setřídění. 

Víme, že se většina občanů snaží s odpady naklá-
dat podle svého nejlepšího vědomí a svědomí. Proto 
nás velice mrzí, že se mezi námi najdou občané, kteří 
pro pár korun nebo trochu času, které by museli věno-
vat přímé nebo zprostředkované likvidaci jejich odpa-
du, znehodnotí snahu ostatních občanů o co nejlepší 
nakládání s odpady a tím i minimalizaci poplatků za 
jejich svoz, nakládání a likvidaci.

Svozová firma nás v uvedené věci informovala. 
Mimořádné náklady ve výši 4 500,00 Kč bude muset 
obec uhradit – penězi nás všech. Vlastní nádobu vy-
čistili pracovníci obce, kteří jinak mohli pracovat na 
něčem jiném, pro obec a občany prospěšnějším.

Václav Pecháček, obec Bystřec

ZNEHODNOCENÉ 
RECYKLOVATELNÉ ODPADY
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Hokejový klub Bystřec
Vás srdečně zve na tradiční

POUŤOVOU 
ZÁBAVU 

v sobotu 29. července 2023 
od 20 hodin u koupaliště.

Hrát bude Plazma rock.
V neděli 30. července od 14 hodin 

bude připraveno 
POUŤOVÉ ODPOLEDNE  

s reprodukovanou hudbou.
Obě akce se uskuteční v prostorách  

„Na Hradě“ v obci Bystřec.
Na Vaši účast se těší HC Bystřec.

10 AKCÍ IVV 2020 – 2023
KČT Malá Haná Velké Opatovice

ve spolupráci s obcí Bystřec
pořádají 23. ročník

turistického pochodu a cykloturistiky

Bystřecké 
kilometry

Datum konání: 12. 8. 2023
Start a cíl pochodu:  

Bystřec – tenisové hřiště (ve středu obce).
Čas startu je v sobotu pro pěší i cykloturisty  
od 6.00 hod. do 12.00 hodin. Cíl do 18:00 hodin.
Pěší trasy jsou dlouhé: 6, 15, 27, 35, 42 a 50 km.
Startovné dobrovolné.
Informace: Jaroslav Vaníček, 561 54 Bystřec 378
mobil: 737 829 398, e-mail: jarousek01@gmail.com
www.kctmalahana.cz
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Kurz tance a společenské výchovy
Odbor kultury a cestovního ruchu MěÚ pořádá od září 
2023 kurz tance a společenského výchovy. Ten zahr-
nuje celkem 10 lekcí, 1 prodlouženou a 1 věneček. 
Vše se bude konat v sále U Dubu. Přihlásit se můžete 
v Informačním centru v Jablonném nad Orlicí čp 30, 
tel. 465641371. Při přihlášení se platí záloha 600 Kč, 
doplatek 700 Kč se bude vybírat při zahájení kurzu.

Rybářský den 24. 6. 2023 od 11:00, areál Rybárny, 
Rybí speciality pro veřejnost na Rybárně. Možné od-
nést domů i sníst na místě.

Letní kino v areálu koupaliště – každý čtvrtek v čer-
venci a srpnu 2023

Program kina najdete na stránkách www.jablo-
nneno.cz

V rámci Jablonského kulturního léta zveme ne-
jen děti na divadla na dvorečku za IC vždy ve středu 
v 17:30 hodin
Žabák Valentýn – 5. 7. divadelní společnost Buchty 
a loutky

Malá mořská pohádka – 12. 7. divadelní společnost 
Divadlo b

O Malence – 19. 7. divadelní společnost Divadlo b

Tři medvědi a drzá Máša – 26. 7. divadelní společ-
nost Loutky bez hranic

 KULTURA 
V JABLONNÉM NAD ORLICÍ

Pohádka lesní – 2. 8. divadelní společnost Divadlo b

Bramborové království – 9. 8. divadelní společnost 
Loutky bez hranic

Otesánek – 23. 8. divadelní společnost Divadlo b

Jabloňová pohádka – 30. 8. divadelní společnost 
Loutky bez hranic

Výstava – městské muzeum Brno – Expedice středo-
věk – výstavní prostory IC, 1. 7. – 8. 9. 2023

Jablomann Sprint triatlon – 1. 7. 2023, areál kou-
paliště

Jablofest –18. 8. 2023,  koncert, areál koupaliště

Jablonská 8 – 20.8. 2023, běžecké závody, areál 
koupaliště, závod je součástí ISCAREX poháru 2023

Koncert v rámci Dvořákova hudebního festivalu – 
22. 8. 2023, kostel sv. Bartoloměje

Jablonská pouť – 25. – 27. 8. 2023

Mědový jarmark – 2. 9. 2023, náměstí 5. květa

Divadelní předplatné
Pro podzim 2023 pro Vás připravujeme čtyři divadelní 
představení, čtvrté divadelní představení je v jednání. 
Podrobnější informace o potvrzených divadelních po-
řadech jsou uvedeny níže. 
Cena předplatného: 1 500 Kč přízemí, 1 200 Kč bal-
kón.
Předplatné se bude prodávat od 3. 7. 2023 do 15. 9. 
2023, pak už bude možné zakoupit vstupenky jen na 
jednotlivá představení.
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MAS ORLICKO

MAS ORLICKO, z.s. –  
neziskovka ze Žamberka, 
která pomáhá

Které aktivity přinesla v letošním 
roce a jak pomáhá občanům, ob-
cím i podnikatelům.

Program na zateplení rodinných domů seniorů a 
osob s nízkými příjmy využívají i občané z Bystřece
Na přelomu letošního roku vyhlásilo Ministerstvo životní-
ho prostředí ČR program, určený na zateplení rodinných 
domů. Senioři, osoby s přiznaným invalidním důchodem 

3. stupně a domácnosti, které jsou pří-
jemci příspěvku na bydlení, tak mohli 
(a stále mohou) získat dotaci až 240 
000 Kč na zateplení fasády, střechy, 
stropu, nebo na výměnu oken či solá-
rního systému.
Aby byla tato dotační pomoc pro obča-
ny skutečně dosažitelná, je občanům 
v území dostupná také BEZPLATNÁ 

pomoc s vyřízením veškeré administrativy, která se dota-
ce týká. Tu zajišťuje kancelář místní akční skupiny MAS 
ORLICKO, z.s. (nezisková organizace). 
Vyřizování dotace probíhá na základě registrace, kterou 
je možné provést na internetových stránkách www.mas.
orlicko.cz, nebo na telefonním čísle: 733 133 645.
Na základě registrace následně zájemce kontaktuje pra-
covnice MAS ORLICKO, z.s., která vše vysvětlí, pomůže 
s vyřízením veškerých administrativních a úředních for-
malit a podá i samotnou žádost o dotaci. Na vlastníkovi 
rodinného domu zůstává oslovení firmy a realizace opat-
ření. Po zrealizování úprav na domě přichází pracovník 
na závěrečnou kontrolu opatření, potvrdí závěrečnou 
zprávu a zajistí podání vyúčtování. Velkou výhodou je 
skutečnost, že prostředky na realizaci obdrží žadatelé 
na svůj účet předem. 

A jak hodnotí konkrétní zkušenosti s tímto programem 
ředitelka MAS ORLICKO, z.s., Ing. Ivana Vanická?
„Samotné spuštění programu bylo velmi hektické, pro-
tože se zvedla velká vlna zájmu. Od začátku roku jsme 
na MAS měli více než 470 přihlášených zájemců, zhru-
ba polovina z nich pak splnila podmínky programu. Ke 
konci dubna již byly do území MAS ORLICKO schváleny 
dotace a vyplaceny zálohy v objemu bezmála 24 000 
000 korun, a to 209 žadatelům, a ty částky se stále zvy-
šují. Vzhledem k velkému zájmu byly prostředky v tomto 
programu navýšeny a program bude realizován až do 
příštího roku. Nově je možné si zažádat také o dotaci na 
termický, nebo fotovoltaický systém na ohřev vody.
Za sebe musím říct, že i když je program velmi zjed-
nodušený, pro některé starší spoluobčany je to opravdu 
náročné a tam, kde je to potřeba, zajíždíme i na místo 
přímo za žadatelem. Také chci velmi poděkovat všem 
starostům a starostkám za spolupráci – především při 
ověřování údajů na Czech-pointu. 
Pokud tedy někdo tuto příležitost ještě nevyužil – určitě 
se toho nemusí bát. Bezplatnou a účinnou pomoc má na 
dosah ruky.“

V obci Bystřec byly z tohoto programu prozatím podpo-
řeny 2 žádosti. 

NA CO LZE ŽÁDAT:
Zateplení fasády běžný metr 6 000 Kč
Zateplení střechy kompletní opatření 120 000 Kč
Zateplení stropu pod půdou kompletní opatření 50 000 Kč
Zateplení podlahy na zemině nebo nad nevytápěným 
suterénem kompletní opatření 60 000 Kč
Výměna oken 1 ks výplně 12 000 Kč
Výměna vchodových dveří 1 ks dveří 18 000 Kč
Instalace solárního termického, nebo fotovoltaického 
systém na ohřev vody 90 000 Kč

K podpoře spolkového a společenského života v obci
K podpoře spolkového a společenského života pořídilo 
MAS ORLICKO, z.s. za podpory Pardubického kraje v 
roce 2022 nafukovací atrakce a další příslušenství, které 
si mohou obce, spolky, ale i občané vypůjčit.
A co je v naší nabídce? Dva menší nafukovací skákací 
hrady, jeden menší stan a sedací vaky a taburety. 

Uvedené vybavení si můžete zapůjčit a provozovat buď 
vlastními silami, nebo si k němu objednat zajištění do-
pravy na místo a provoz.
Rezervace probíhá prostřednictvím webových stránek 
www.mas.orlicko.cz.

Dotační prostředky směřují k podpoře obcí, spolků i pod-
nikatelů 
Kromě pomoci s projekty přímo občanům zajišťuje MAS 
ORLICKO, z.s. pomoc především pro obce, základní a 
mateřské školy, sociální služby, či podnikatele v oblasti 
zemědělství. V letošním roce bude otevřen také program 
na podporu malého a středního podnikání.
Zajímá vás, co všechno už činnost MAS ORLICKO, z.s. 
do vaší obce přinesla? Navštivte náš web www.MasPro-
Orlicko.cz a klikněte na svou obec 😉.
Jste podnikatel, nebo neziskovka a potřebujete získat 
finanční podporu? Navštivte náš web pro žadatele – 
www.mas.orlicko.cz a dejte nám o svém projektu vědět 
(v sekci „Sběr projektových záměrů“). 
Děkujeme všem partnerům za spolupráci v území a pře-
jeme vám krásné léto! Jsme tu pro vás!

Kateřina Pešková, DiS., MAS ORLICKO, z.s.
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ZE SVĚTA MLADÝCH HASIČŮ…

V uplynulém jarním období jsme s dětmi a mládeží 
opět zvládli poměrně nabytý kalendář a výsledkem je 
ohlédnutí za tímto obdobím níže.

V soutěži „Požární ochrana dětí“ po roce opět zazá-
řila Petra Matějková se svojí literární prací. Děkujeme 
za reprezentaci sboru a obce. 

Od začátku dubna – po Velikonocích už nám po-
časí konečně celkem přálo a tak jsme se mohli začít 
připravovat venku. Nejprve však bylo potřeba připra-
vit „plac“ a tak jsme si na první venkovní trénink do-
nesli hrábě a košťata a museli jsme po zimě uklidit  
a vyhrabat nečistoty z trávníku a zapravit nerovnosti 
a koleje od vozidel. 

Postupně jsme začali nacvičovat na disciplíny hry 
Plamen a na přebor jednotlivců. 

Závodní sezona nám začala opět docela brzy. 
Už 22. 4. 2022 jsme vyrazili s některými dorosten-

ci na přebor jednotlivců do České Třebové, 30. 4. 
2023 proběhl závod přeboru jednotlivců ve Vysokém 
Mýtě a poslední závod počítaný do ligy L100 pro roč-
ník 2022/2023 proběhne při okresním kole dorostu 
v Mladkově 11. 6. 2023. Uvidíme tedy, jak se bude 
chlapcům dařit a jak v celkovém hodnocení nakonec 
dopadnou. Prozatím to mají rozběhlé docela dobře. 

Dále jsme se letos rozhodli pro účast v Českém po-
háru stovek, což je opět přebor jednotlivců, ale z celé 
republiky. První závod jsme absolvovali 6.5.2023 
v Třebíči a kluci opět potvrdili, že se s nimi musí v je-
jich kategorii počítat, výsledky prozatím zveřejňovat 
nebudu. Čekají nás ještě závody 9. 7. v Moravském 
Berouně, 29. 7. v Bludově, 5. 8. v Kamenci u Polič-
ky a 2. 9. v Ostravě. Kdyby chtěl někdo vidět realitu 
těchto závodů, může buď jet na závody nebo z po-
hodlí domova kluky sledovat na www.firetv.cz   

S družstvem starších žáků jsme se zúčastnili dvou-
denního závodu 12. a 13. 5. 2023 ve Svatém Jiří, což je 
„generálka na Plamen“. Počasí nám vyšlo velmi dobře, 
pod stanem se nám spalo také výborně a v celkovém 
hodnocení této soutěže jsme se umístili na 6. místě 
z 24 ve své kategorii, což je velmi pěkný výsledek. 

No a následoval dvoudenní závod okresního kola 
Plamen v Mladkově konaný ve dnech 27. a 28.5.2022. 
Zde jsme se zúčastnili s jedním družstvem mladších 
žáků a jedním družstvem starších žáků. Letošní roč-
ník provázelo celkem dobré počasí i dobrá nálada  
a docela se nám i povedlo zabodovat. 

V celkovém hodnocení po všech disciplínách jsme 
se umístili v jednotlivých kategoriích takto:

Mladší žáci 26. z celkově 35 zúčastněných družstev
Starší žáci 7. z celkově 31 zúčastněných družstev
Zejména u starších žáků to možná pro některé 

z nich znělo krutě „až sedmé místo“, ale v takto na-
bité konkurenci s týmy, které mají celkem jiné pod-
mínky pro tréninky (atletický ovál, tartanový povrch 
atd) jsme neudělali žádné chyby, ale prostě tam už 
rozhodují atletické detaily. V loňském roce jsme měli 
za stejné hodnocení 4. místo = je tedy vidět, že nám 
konkurence narůstá. 

Za celkovou práci a přistup k požárnímu sportu 
všem dětem děkujeme a je vidět, že se i ve velké 
konkurenci sborů z celého okresu neztratí. 

V nadcházejícím období nás čeká okresní kolo do-
rostu 11. 6. 2023 v Mladkově, kde bude letos závodit 
pouze družstvo dorostenců, kluci trénují, tak uvidíme, 
na jaké umístění si letos dosáhnou. 

V neděli 25. 6. 2023 proběhnou v naší obci závody 
mladých hasičů v požárním útoku v kategoriích mlad-
ších a starších žáků. V současné době s dětmi na 
tyto závody pilně trénujeme a doufáme tedy, že bu-
deme dobře připraveni a podaří se nám nějaký pěkný 
výsledek. Kdo máte chuť a čas, přijďte nás na naše 
domácí závody, prosím, podpořit.  

Blíží se nám pomalu konec školního roku, děkuji 
tedy dětem a mládeži za odvedenou práci a repre-
zentaci SDH a obce, přeji jim zasloužený odpočinek, 
hlavně bez úrazů, radost z pohybu a krásného poča-
sí, které, doufám bude… Rodičům děkuji za trpělivost 
a přeji krásné léto plné pohody a úsměvů. 

Rád bych také touto cestou opět oslovil rodiče  
a děti, kteří by se chtěli zapojit do činnosti mladých 
hasičů v nadcházejícím školním roce 2023/2024, bu-
deme rádi, když se naše řady opět rozrostou. Můžou 
se nám hlásit děti od 3 let věku (nemusí umět číst 
ani psát). S dětmi se účastníme různých soutěží, vol-
nočasových aktivit, chodíme do tělocvičny, hrajeme 
různé hry…

První schůzka v školním roce 2023/2024 pro 
nové zájemce bude ve čtvrtek 7. 9. 2023 v 16:00 
v hasičárně. 

Rádi zodpovíme jakékoliv dotazy = piště nebo vo-
lejte. Tel: 777 894 485 nebo 776 688 785

mail: vasek.matejka@centrum.cz
za tým vedoucích mládeže SDH Bystřec

Vašek Matějka 

Starší - Mladkov

Svatý Jiří
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SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ
Významný byl den 3. května 2023 pro 

pana Františka Mareše čp. 105, 
který v Hasičském centru na zámku v Přibyslavi 
převzal nejvyšší vyznamenání Sdružení hasičů 

Čech, Moravy a Slezska a to 
titul Zasloužilý hasič.

Toto vysoké ocenění dostal za celoživotní práci 
ve Sboru dobrovolných hasičů.

Blahopřejeme.
 Výbor sboru dobrovolných hasičů Bystřec  

ROZHOVOR S PANEM JOSEFEM MATĚJKOU

Celý život pracujete pro 
SDH. Je to záslužná činnost.

Narodil jste se v Bystřeci 
do hudební rodiny. Jak 
vás tato skutečnost ovliv-
nila?

Hrál jsem na klavír čtyři 
roky. Učil mě otec a později 
soused Josef Kyral.

Jaké jste měl mládí?
Byli jsme čtyři děti. Rodiče pracovali v JZD. Otec 

byl zootechnik, maminka pracovala v kravíně. Museli 
jsme doma hodně pomáhat. Pomáhali jsme na poli  
i se zvířaty. To mě vždy bavilo.

Čím jste chtěl být, jaké povolání jste chtěl vykoná-
vat?

Chtěl jsem se vyučit opravářem zemědělských stro-
jů nebo elektrikářem. Rodiče byli členy Lidové stra-
ny a to byl za mého mládí problém. Vyučil jsem se 
truhlářem a pracoval jsem do roku 1985 v Dřevotvaru 
Jablonné n. O. Později jsem pracoval v Zeměděl-
ském družstvu v Bystřeci a v Bocusu Letohrad. Práce 
na poli a se zvířaty mě vždy bavila.

Od kdy jste u bystřeckých hasičů?
Již jako desetiletý jsem vstoupil k mladým hasičům 

a zúčastňoval jsem se soutěží. Od patnácti let jsem 
závodil za muže.

Celý život se věnujete práci u hasičů. Jak tato čin-
nost ovlivnila vaši rodinu?

Po vojně jsem se oženil, ale hasičskému sportu  
a hasičině jsem zůstal věrný. Manželka mě vždy pod-
porovala. Sama pracuje ve výboru hasičů jako referent-
ka žen. Podařilo se nám zapojit ženy a vytvořit družstvo 
žen. Zúčastňovaly se okrskových a okresních soutěží.

Jaké funkce jste vykonával?
Celý život jsem se věnoval hasičům. Baví mě to 

dodnes. Do výboru sboru jsem vstoupil v roce 1983 
jako revizor, hospodář, velitel sboru, velitel zásahové 
jednotky, starosta SDH. Pro okrsek Bystřec, Výpra-
chtice, Koburk, Orličky a Čenkovice jsem dělal velite-
le a teď starostu. Pracuji ve výkonném výboru OSH, 
okresní revizní radě a krajské revizní radě. Dělal jsem 
řadu let rozhodčího v postupových soutěžích i ve Vý-
chodočeské hasičské lize.

Jaká ocenění jste získal?
Získal jsem celou řadu hasičských ocenění. K nej-

důležitějším asi patří Záslužná medaile Pardubického 
kraje, Medaile Za mimořádné zásluhy, Řád sv. Flori-
ána, Titul Zasloužilý hasič a Stužka za věrnost 50 let. 
Získal jsem odbornost velitel, hasič II. a preventista II.

Kolik máte vnoučat a pravnoučat?
Raduji se z devíti vnoučat a jednoho pravnoučka.

Pokračují vaše děti v hasičské činnosti? Vedete 
vnoučata k hasičskému sportu?

Hasičskému sportu a hasičině se věnují oba syno-
vé a sedm vnoučat.

Na co rád vzpomínáte?
Celý život žiji v Bystřeci. Rád vzpomínám na opra-

vu kostelní věže. Pomáhal jsem stavět lešení. Nej-
těžší práce byla s výměnou trámů ve věži, byly těžké  
a špatné jsme spouštěli přes kladku dolů a nové zase 
nahoru. Nakonec bylo potřeba sundat kříž a báň  
k opravě. V té výšce jsme byli dva, víc lidí se tam ne-
vešlo. Kříž jsme pouštěli po laně dolů. Pomáhal jsem 
při pořádání kulturních akcí. Jsem rád, že jsem byl 
jako mladý pomocník při první Benátské noci v roce 
1967. V mládí jsme rádi jezdili na motorkách, chodili 
jsme pěšky na taneční zábavy. Tancovat jsme se učili 
sami. Základní kroky mi ukázali rodiče. Před vojnou 
jsem se u hasičů učil pochodovat, abych si při osla-
vách neudělal ostudu.

Práce pro sbor dobrovolných hasičů mě provází 
celý život. Když se chystala rekonstrukce hasičárny  
  v roce 1987 kreslil jsem plánky pro projektanta. Po-
dařilo se nám dostat do Bystřece soutěže v požárních 
útocích mladých hasičů, mužů a žen. Extraligu ČR 
se nám nepodařilo získat z důvodu malého prostoru 
u hasičárny. Rád vzpomínám na všechny hasičské 
akce, které jsme pořádali. Byla to starost, a když se 
vše podařilo, byla to radost. Hasičem se člověk nena-
rodí, ale musí se celý život učit, jelikož se stále něco 
mění. Velmi mě potěší, když někdo zavolá a potřebu-
je radu třeba i z okolního okresu, vždy rád odpovím.  
Pokud mi zdraví dovolí, budu se rád dál podílet na 
kulturním dění v obci. 

Jak se díváte na současné vybavení zásahové 
jednotky?

Těší mě, že v naší obci velmi dobře funguje jednotka 
sboru dobrovolných hasičů obce. Můj sen byl dostat 
do naší jednotky cisternu. Byl jsem moc rád, že obec 
koupila automobilovou cisternu Avia CAS8. Později 
se ji podařilo vyměnit za Tatru 815 CAS32 s obsahem 
8000 litrů vody. Jednotka v obci je dobře vybavena. Je 
dobře, že je zde defibrilátor i dýchací přístroje.

Děkujeme za rozhovor a přejeme hlavně zdraví.                   
redakční rada
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Redakce neodpovídá za názory, mluvnické a stylistické chyby přispěvovatelů a nebude zveřejňovat spory občanů. 
Bystřecké okénko vydává Obecní úřad Bystřec v nákladu 490 výtisků. Uzávěrka příštího čísla je 19. 9. 2023. 

Za příspěvky děkujeme.

MYSLIVECKÉ SDRUŽENÍ

ČARODĚJNICE
Myslivecké sdružení uspořádalo 30. dubna na my-

slivně pálení čarodějnic. Začátek byl v 17 hodin. Pro 
děti byly připraveny různé soutěže. Ve 20 hodin byly 
vyhodnoceny nejlepší masky. Každá maska byla od-
měněna. Grilovaná kuřata byla výborná. V nabídce 
občerstvení byla ještě klobása, špekáček a čaroděj-
nická hůlka. Všichni jsme si akci užili.

MYSLIVECKÉ DNY PRO DĚTI  
USPOŘÁDANÉ VE SPOLUPRÁCI S OBCÍ

Ve čtvrtek 20. dubna, hned po svačince, přišly na 
myslivnu děti z mateřské školy. Přivítali je pejsci, 
které si mohly pohladit. V myslivecké klubovně jim  
o myslivosti vyprávěl pan Pavel Mrázek. Ukázal dě-
tem paroží z jelena, roh z muflona, vycpaniny a dětské 
publikace o myslivosti. Následně šly děti ke krmelci. 
Zde se učily, čím se krmí zvěř. Na závěr si zahrály 
hru na vyhánění srnčátek před senosečí. Do školky 
si děti odnesly samolepky a omalovánky se zvířátky.

V pátek 21. dubna na myslivnu přišly děti ze základ-
ní školy. Rozdělily se do tří skupin a postupně navští-
vily tři stanoviště. 

Na prvním stanovišti pan Pavel Mrázek vyprávěl  
o myslivosti, seznamoval děti s prací myslivce a s kr-
mením zvěře.

Na druhém stanovišti měl pan Tomáš Vaníček při-
pravenou poznávací soutěž.

Na třetím stanovišti si pod dozorem pana Milana 
Pouka mohly zastřílet ze vzduchovky.

V 10 hodin si všichni opekli párky. Děti dostaly pitíčko. 
Následovala hra na vyhánění srnčat před senosečí.

Na závěr Jan a Zdeněk Kubínovi pod vedením své-
ho dědečka pana Zdeňka Krátkého zatroubili fanfá-
ru, byla vyhodnocena soutěž a všechny děti dostaly 
drobné pozornosti s mysliveckou tématikou.


